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پيشنهاد اصلاح آيين نامه اجرايي 
قانون رفع موانع توليد

حميدرض��ا فولادگ��ر، رئي��س 
کميس��يون ويژه حمايت از توليد 
ملي در گفتگو با خانه ملت، با اشاره 
به نشس��ت اين کميسيون بيان 
داشت: نشست اين کميسيون با 
حضور رياست مجلس، رئيس کل 
بان��ک مرکزي، وزراي اقتصادي 

و صنع��ت، مع��دن و تجارت، نمايندگان بخش خصوصي و اتاق 
بازرگان��ي ب��راي اجراي صحيح م��اده 20 قانون رفع موانع توليد 
برگزار شد. عضو کميسيون صنايع و معادن مجلس با بيان اينکه 
دولت براي اجراي ماده 20 قانون رفع موانع توليد بارها آيين نامه 
اجرايي اصلاح کرده، گفت: براساس آيين نامه اجرايي دولت بخش 
خصوصي که از تسهيلات ارزي استفاده کرده بايد تا آخر اسفندماه 
نس��بت به بازپرداخت تس��هيلات ارزي اقدام کند. اين نماينده 
مجلس اظهار داشت: اما در اين نشست از دولت درخواست شد 
که براي توليدکنندگان بخش خصوصي که تسهيلات ارزي را 
در توليد اس��تفاده کرده اند فرصت 3 تا 5 ماهه در نظر گيرد، اين 
اتفاق بايد به موافقت هيات دولت رس��يده و س��پس اجرايي شود. 
فولادگر ادامه داد: مقرر شد ظرف 2 هفته آينده کارگروهي تشکيل 
شود تا بدهکاران تسهيلات ارزي به دولت و بانک ها تقسيم بندي 
شده و توليدکنندگاني که درگير توليد هستند در اولويت استفاده از 

خدمات در بازپرداخت بدهي ارزي خود قرار گيرند.

رشد تسهيلات بانکي 
بخش صنعت، معدن و بازرگاني

ميزان تسهيلات پرداختي بانک ها طي هشت ماهه امسال نسبت 
به مدت مش��ابه س��ال قبل در بخش صنعت و معدن رش��د ۱۴.۷ 
درصدي داش��ته و در بخش بازرگاني نيز با رش��د ۹.۸ درصدي 
همراه شده است. به گزارش ايسنا، تسهيلات پرداختي بانک ها 
و موسسات اعتباري در هشت ماهه سال ۱3۹۶ در بخش صنعت 
و معدن نس��بت به مدت مش��ابه س��ال قبل با رشد ۱۴.۷ درصدي 
روبرو بوده و به رقمي معادل ۱0۶.5 هزار ميليارد تومان رس��يده 
است. علاوه بر اين در بخش بازرگاني نيز 50.۸ هزار ميليارد تومان 
تس��هيلات پرداخت ش��ده که در مدت مذکور رشدي برابر با ۹.۸ 
درصد را نشان مي دهد. سهم تسهيلات پرداختي در قالب سرمايه 
در گردش در تمام بخش هاي اقتصادي طي هش��ت ماهه س��ال 
جاري مبلغي معادل 223.2 هزار ميليارد تومان )معادل ۶2.5 درصد 
کل تس��هيلات پرداختي( اس��ت که در مقايسه با سال قبل مدت 
مشابه سال قبل که مبلغي معادل ۱0.5 هزار ميليارد تومان بوده 
هشت درصد افزايش داشته است. از ۱0۶.5 هزار ميليارد تومان 
تسهيلات پرداختي در بخش صنعت و معدن معادل ۸۴.۴ درصد 
آن )مبلغ ۸۹.۹ هزار ميليارد تومان( در تامين سرمايه در گردش 
پرداخت ش��ده ش��ده است. ميزان تسهيلات پرداختي بانک ها و 
موسس��ات اعتباري در بخش صنعت و معدن طي هش��ت ماهه 
س��ال جاري ۱0۶.5 هزار ميليارد تومان و طي هش��ت ماهه سال 
گذشته ۹2.۸ هزار ميليارد تومان بوده است. همچنين در بخش 
بازرگاني طي هشت ماه سال جاري 50.۸ هزار ميليارد تومان و 
طي هشت ماهه سال گذشته ۴۶.3 هزار ميليارد تومان تسهيلات 

پرداخت شده است.

ظرفيت سازي توليد و خدمات هماهنگ
 با نياز بازار و مشتري

رييس س��ازمان توس��عه تجارت 
ايران گفت: ما در توليد کالا، توليد 
خدم��ات، فضاي کس��ب و کار و 
بنگاه ه��ا نياز به ظرفيت س��ازي 
داري��م. ب��ه وي��ژه در جاي��ي که 
مي خواهيم ظرفيت سازي کنيم 
بايد توليد ما با نياز مشتري و بازار 

هماهنگ باشد در حالي که اين همخواني را نداريم. به گزارش شاتا 
مجتبي خسروتاج اظهار کرد: بايد با دنيا براساس منافع مشترک 
تعامل داشت و از هر نوع روش هاي تنشي و افراطي که روابط ما 
را با دنيا و کشورها به هم بزند پرهيز کرد. وي افزود: ظرفيت سازي 
براي آينده کشور بايد مورد توجه قرار گيرد و اقلام و خدمات جدي 
مورد نظر باشد. خسروتاج تصريح کرد: يکي از وظايف اساسي اين 
است ببينيم کجا ظرفيت سازي کنيم و اين يک نهضت همگاني 
است و دانشگاه، کارآفرينان و فعالان صادرات بايد جهت هاي مورد 
نياز آينده را تشخيص بدهند. وي بيان کرد: يکي از مشکلات اين 
است که اساس سرمايه گذاري ها رقابتي نبوده و مشکلات امروز 
بخاطر اين است و ما در سازمان توسعه تجارت و وزارت صنعت و 
معدن آمادگي داريم تا پيشنهادات کارآفرينان را که در ظرفيت سازي 
مطرح مي شود بپذيريم که اين طرح ها مي تواند کار و درآمد براي 

کشور ايجاد کند.

تحقيق و تفحص از ثبت سفارش
 و واردات خودرو کليد خورد

س��خنگوي کميس��يون ان��رژي مجلس از کليد خ��وردن طرح 
تحقيق و تفحص پيرامون تعرفه، واردات و ثبت سفارش خودرو 
در مجلس خبر داد. اس��دا... قره خاني در گفتگو با ميزان تصريح 
کرد: نمايندگان مجلس در حال حاضر مشغول جمع آوري امضا 
براي اين طرح تحقيق و تفحص هس��تند. اين نماينده مجلس 
تصريح کرد: متاسفانه مسئولان در گذشته يک بار اعلام کردند 
که ما تا فلان مقدار قدرت موتور را به کشور وارد مي کنيم که اين 
امر باعث ايجاد جهشي دربرخي از قيمت ها شد. قره خاني تاکيد 
کرد: همچنين مس��ئولان در نوبت بعد اعلام کردند که ما ثبت 
س��فارش نمي کنيم درحالي که ماش��ين هاي زيادي در گمرکات 
وجود داشته و ۸ الي ۹ نفري که وارد کننده اصلي بودند سود کلاني 
به جيب زدند. اين نماينده مجلس با اشاره به سياست مسئولان 
جهت تغيير در تعرفه گذاري خودرو ها بيان داشت: بر اساس اين 
سياست هم افرادي که از پيش از تعرفه ها مطلع شدند بلافاصله 
دس��ت به سوءاس��تفاده گري زدند. وي افزود: همچينين در يک 
نوبت هم مس��ئولان عنوان کردند که ثبت س��فارش خودرو را بر 
عهده نمايندگان فروش خودرو قرار داده ايم که اين موضوع هم 

در زمان خود موجب رانت شد.

حمايت آسياتك از مسابقات بوچيا
به گزارش روابط عمومي  شرکت 
انتق��ال داده ه��اي آس��ياتک، 
مس��ابقات ليگ باش��گاه هاي 
بوچيا جام فجر از اول تا هش��تم 
بهمن با حضور تيم هاي آقايان و 

بانوان از استانهاي کشور در فدراسيون ورزشهاي جانبازان و معلولين 
برگزار شد. بنابر اين گزارش شرکت آسياتک طول برگزاري ليگ 
باش��گاه هاي بوچيا کش��ور به عنوان حامي مادي و معنوي در کنار 
توانيابان گرامي کش��ور بود و جوايز نهايي را تامين و به برندگان 
مسابقات اهدا کرد. در پايان اين دوره از مسابقات کاپ هاي تيم هاي 

قهرمان توسط مدير روابط عمومي آسياتک اهدا گرديد.

پيشخوان

ايجاد ۱۶۱ هزار فرصت شغلي در چهار سالشناسايي 2 ميليارد تن ذخاير سنگ آهنلزوم بازنگري در قيمت گذاري زنجيره فولاد
يک کارشناس صنعت فولاد با بيان اينکه 
در حال حاضر قيمت گذاري محصولات 
فولادي نه منطقي است و نه کارشناسي، 
گفت: نحوه نرخ گ��ذاري زنجيره فولاد 
باي��د مورد بازنگري قرار گيرد. مصطفي 

موذن زاده اظهار داش��ت: بورس براي کاهش دخالت دولت در 
بازار راه اندازي ش��د و در حال حاضر گردش مالي بالايي دارد، 
اما هدف تعيين ش��ده در زمينه فلزات به مش��کل برخورده است. 
اين کارشناس فولاد افزود: دليل موضوع آن است رويه اي براي 
قيمت گذاري در وزارت صنعت ايجاد شده که نه کارشناسي است 
و ن��ه منطق��ي. وي ب��ا تاکيد بر اينکه وصل کردن قيمت زنجيره 
فولاد به يک محصول منطقي نيس��ت، از وزير صنعت خواس��ت 

تا ثبات بيشتري در تصميم گيري ها ايجاد شود.

رئيس هيات عامل س��ازمان توس��عه و 
نوس��ازي معادن و صنايع معدني ايران 
از شناس��ايي 2 ميليارد تن ذخاير جديد 
س��نگ آه��ن در منطقه فلات مرکزي 
خبر داد. مهدي کرباسيان اظهار داشت: 

ذخاير قطعي س��نگ آهن 3 ميليارد تن ا س��ت که 500 ميليون 
تن آن طي 2 س��ال اخير اکتش��اف شده است. همچنين شرکت 
تهيه و توليد با 2 حفاري در منطقه فلات مرکزي به عمق ۱۹00 
متر و ۱۶00 متر، 2 ميليارد تن در اين منطقه شناس��ايي کرده 
است. معاون وزير صنعت، معدن و تجارت همچنين ادامه داد: 
بدون شک با بهره گيري از فناوري پيشرفته و اکتشاف معادن 

زيرزميني، 50 درصد به ذخاير موجود اضافه مي شود.

مديرعامل س��ازمان صنايع کوچک و 
شهرک هاي صنعتي ايران گفت: ۱۶۱ 
هزار ش��غل جديد در چهار س��ال آينده 
در 20 هزار واحد صنايع کوچک کشور 
ايجاد مي شود. صادق نجفي افزود: اين 

برنام��ه ب��ا تامين مالي اين واحدها به منظور نوس��ازي ايجاد و 
يا تقويت بازار آنها اجرا مي ش��ود. وي با بيان اينکه ۹2 درصد 
صنايع کشور صنايع کوچک هستند گفت: ۸۱ هزار واحد صنعتي 
کوچک در سراسر کشور وجود دارد که ۴۱ هزار واحد از آنها در 
شهرک هاي صنعتي مستقرند. معاون وزير صنعت افزود: بيش 
از ۶5 درص��د واحده��اي صنعتي کوچک کش��ور فعالند. نجفي 
گفت: برنامه تامين مالي براي ايجاد ۱۶۱ هزار فرصت شغلي 

در چهار سال آينده است.

عضو انجمن قطعه سازان معتقد است: در دو سه سال اخير 
يکي مهمترين دغدغه قطعه سازان داخلي، عدم پرداخت 
به موقع مطالبات آنها توسط خودروسازان بوده است. رضا 
رضايي در گفتگو با خبر خودرو با اشاره به پرداخت بخشي 
از مطالبات قطعه سازان در هفته هاي اخير اظهار داشت: 
در شرايطي که بسياري از قطعه سازان با مشکل نقدينگي 
و س��رمايه در گردش مواجه هس��تند، اقدام اخير شرکت 
س��ايپا در پرداخت ۶00 ميليارد تومان مطالبات معوقه 
قطعه سازان جاي تشکر دارد. وي تاکيد کرد: بي شک اين 
اقدام در راستاي برنامه ريزي و وجود تيم هاي مديريتي 
قوي شکل گرفته است البته در چندماه گذشته نيز شرکت 
سايپا رقمي معادل 350 ميليارد توماني را بابت مطالبات 
قطعه س��ازان پرداخت کرد که مسلما کمک مناسبي به 
تقويت توان مالي ش��بکه قطعه س��ازي کشور بود. عضو 
انجمن قطعه سازان گفت: اينکه مسئولان موانع موجود 
بر سر راه رشد صنعت خودرو و قطعه سازي را حل کنند 

قطعا س��خت نخواهد بود و تنها نيازمند برنامه ريزي و 
هدف گذاري درست و حمايت مالي است. رضايي تزريق 
حداقل ۱5 تا 20 هزار ميليارد تومان طي فرايندي يک 
ساله جهت حمايت از صنعت قطعه سازي کشور را رقم 
سنگيني براي دولت ندانست و گفت: بي شک پرداخت 
اين رقم طي فرايندي يک ساله به صنعت قطعه سازي، 

کمک موثري به اين صنعت خواهد بود.

برنامه ريزي براي پرداخت بخشي از مطالبات قطعه سازان 
مديرعام��ل صن��دوق ضمانت س��رمايه گذاري صنايع 
کوچک پيش��نهاد کاهش دو درصدي س��ود تسهيلات 
بانکي را براي واحدهاي صنعتي که از ضمانت نامه هاي 
اعتب��اري برخوردار هس��تند به نظام بانک��ي ارائه کرد. 
محمدحسين مقيسه در گفتگو با ايسنا اظهار کرد: سود 
بانکي مقوله بسيار پيچيده اي است که شايد اظهار نظر 
کردن يکباره در اين خصوص مبني بر کاهش يا افزايش 
آن جزو متغييرهايي به شمار آيد که تمامي شاخص هاي 
اقتص��ادي را تح��ت تاثير خود ق��رار مي دهد. وي افزود: 
ممکن است اين اقدام موجب شود اگر در جايي هم تعادلي 
وجود داشته باشد با افزايش يا کاهش ميزان سود بانکي 
دست خوش تغيير شود؛ بنابراين اظهار نظر در خصوص 
اين که سود بانکي بايد کاهش يابد اظهارنظري سطحي 
اس��ت. وي ب��ا بيان اين ک��ه صندوق مربوطه اصرار دارد 
که حداقل تسهيلات بانکي براي واحدهاي صنعتي ۱۸ 
درصد باشد و بيش از اين افزايش نيابد، گفت: موضوع 

مورد بحث در جلساتي که با مسئولان نظام بانکي نيز 
مطرح ش��د و از آن ها درخواس��ت کرديم حداقل براي 
واحدهايي که به صندوق ارجاع داده مي ش��وند با توجه 
به ابزارهاي موجود ميزان س��ود تس��هيلات همان ۱۸ 
درصدي که توسط شوراي پول و اعتبار لحاظ شده باقي 
بماند. مقيسه همچنين ادامه داد: نظام بانکي بايد اجازه 

داشته باشد درصدي نرخ تسهيلات را کاهش دهد.

پيشنهاد مشروط کاهش سود تسهيلات صنعتي

دعوت پژو از ايران خودرو براي مشارکت در پروژه الجزاير
تامين کنندگان منتخب ايکاپ، توانمندي خود را به اثبات رسانده و 
در حلقه تامين کنندگان پژو قرار گرفته اند و مي توانند در پروژه توليد 
۷0 هزار دستگاه خودرو در شهر اوران کشور الجزاير با ما همکاري 
کنند. يانيک بزارد، قائم مقام مديرعامل پژو درحوزه خريد در نشست 
سازندگان مديران پژو و ايکاپ و نمايندگان تامين کنندگان برگزيده 
پروژه ايکاپ، با بيان اينکه در برنامه هاي جديد پژو، تيم خريد جهاني 
با هدف گسترده س��ازي س��ازمان خريد اين شرکت راه اندازي شده، 
اظهار داش��ت: ايران کش��وري رقابتي از نظر انرژي و نيروي انساني 
اس��ت و از اين رو تمامي اس��تانداردهاي کيفي خود را در اين کش��ور 
اعم��ال خواهي��م ک��رد. بزارد با تاکيد بر اينکه س��ابقه همکاري اين 
شرکت با گروه صنعتي ايران خودرو طولاني بوده، خاطرنشان کرد: 
ما به تمامي آنچه وعده داده ايم، تاکنون عمل کرده و اين راه را ادامه 
خواهيم داد. وي توليد در ايران و صادرات قطعات به الجزاير را يکي 
از گزينه هاي پيش روي سازندگان ايراني عنوان کرد و گفت: گزينه 

دوم ايجاد خط توليد در اين کشور است که در هر دو صورت به عنوان 
عضوي از پژو وارد اين پروژه خواهند شد. بزارد همچنين خاطرنشان 
کرد: با توجه به اينکه جمع منتخب ، بهترين ها در حوزه کاري خود 
هستند بنابراين مي توانند براي تامين لوازم يدکي براي کل بازار اروپا 
که برنامه جديد شرکت PSA است نيز پيش قدم شوند. قائم مقام 
مديرعامل پژو درحوزه خريد آش��نايي با ش��رکت هاي جديد و تامين 
قطعات مورد نياز بازارهاي اروپايي را از جمله فوايد حضور سازندگان 

در پروژه الجزاير برشمرد.
ساخت کارخانه هاي جديد براي افزايش ظرفيت ���

مديرعام��ل اي��کاپ نيز با اش��اره به اينکه اين همکاري مش��ترک 
تمامي زنجي��ره ارزش را پوش��ش مي ده��د و براي نخس��تين بار در 
کشور اتفاق افتاده، تصريح کرد: راهبرد ايکاپ ارائه بهترين کيفيت، 
قيمت و تحويل بموقع به مشتري است و در کنار آن، توسعه صنعت 
خودرو ايران براي ما اهميتي بس��يار دارد. معتمد با اش��اره به توليد 

نخس��تين دس��تگاه پژو 30۱ اضافه کرد: ميزان داخلي سازي خودرو 
توليد شده بيش از۴5 درصد است اين در حالي است که تصور ما از 
ت��وان خودم��ان ابت��دا کمتر از اين ميزان در اين مدت کوتاه بود اما با 
توجه به توان مهندسي بالا برنامه ريزي افزايش ساخت داخل اين 
خودرو به ۸5 درصد در حال انجام است. وي در ادامه داخلي سازي 
را نيازمند رابطه قوي ميان س��ازندگان داخلي و خارجي دانس��ت و از 
برنامه ايکاپ براي س��اخت کارخانه هاي جديد براي ارتقاء ظرفيت 

در آينده خبر داد.
به دنبال توليد با کيفيت هستيم ���

آرنو پرارد، معاون فرانسوي خريد شرکت ايکاپ با بيان نکات مهم 
هفت گانه ايکاپ در مراحل بعدي همکاري با تامين کنندگان بر لزوم 
رعايت اين موارد از س��وي س��ازندگان تاکيد کرد. وي تصريح کرد: 
تامين کنندگان منتخبي که در اين نشست حضور دارند، از اين پس 
بازيگران کليدي ما براي موفقيت هستند و نبايد فراموش کنند که 

از اين نقطه به بعد وارد فاز مهمي از پروژه شده ايم. پرارد همخواني با 
استانداردهاي پژو، حفظ کيفيت، دقت بالا، شفافيت، قدرت پيش بيني، 
عکس العمل به موقع براي حل مشکلات و کنترل قيمت را به عنوان 
معيارهاي هفت گانه ايکاپ برشمرد و افزود: مجموعه اين موارد در 
نهايت رقابت پذيري و افزايش توان صادراتي محصولات را براي ما 
در پي دارد و از اين رو، اهميت بسياري براي آنها قائل هستيم بگونه اي 

که هرگونه کوتاهي مي تواند موجب توقف پروژه شود.

دامن زدن پيش فروش ها در بازار خودروهاي وارداتي

س��عيد موتمني، رئيس اتحاديه نمايش��گاه داران در گفتگو با خبر 
خودرو، با اشاره به تدوام وضعيت نابسامان بازار خودروهاي وارداتي 
اظهار داش��ت: همچنان آش��فتگي بر بازار وارداتي ها حاکم است 
هرچن��د در روزه��اي اخير تغيير خاصي در بازار قيمت وارداتي ها 
ايجاد نش��ده اس��ت. وي گفت: با وجود گذش��ت نزديک به يک 

ماه از بازگشايي سايت ثبت سفارش متاسفانه همچنان شرکتها 
خودرويي به بازار عرضه نکردند و تنها نمايندگي هاي رسمي اقدام 
به افزايش قيمت ها مي کنند. به عنوان مثال شرکت کرمان موتور 
در هفته گذش��ته در اقدامي عجيب، قيمت س��انتافه را ۶۸ ميليون 
افزايش داد اين در حالي اس��ت که اين ش��رکت ها با وجود اعلام 
رسمي افزايش قيمت، خودرويي را عرضه نمي کنند و صرفا اقدام به 
پيش فروش مي کند. وي با تاکيد بر لزوم ورود دستگاه هاي نظارتي 
به بازار خودروهاي وارداتي، تصريح کرد: در وضعيت ايجاد شده در 
بازار خريد و فروش خودروهاي وارداتي لازم است تا دستگاه هاي 
نظارتي وارد شده و آشفته بازار وارداتي ها را ساماندهي کنند. رئيس 
اتحاديه نمايش��گاه داران با اش��اره به بهانه جديد شرکت ها براي 
افزايش قيمت خودروهاي وارداتي، گفت: بايد دولت و دستگاه هاي 

متول��ي بر فعاليت ش��رکت هاي واردکنن��ده نظارت کند و مانع از 
افزايش هاي نجومي قيمت توس��ط ش��رکت ها شوند. وي افزود: 
دولت بايد بررسي کند که چرا شرکت ها خودرويي به بازار عرضه 
نمي کنند و تنها به دنبال پيش فروش هستند و چرا خودرويي که 
فروختند را به خريداران تحويل نمي دهند، همچنين بايد پيگيري 
کند که چرا شرکت ها در زماني که سايت ثبت سفارش بسته بود 
اقدام به پيش فروش کرده و تاکنون پاسخگوي مشتريان نبودند 
و چرا خودرويي ها را که با قيمت قطعي فروختند امروز در خواست 
مابه التفاوت از مشتري مي کنند و تحويل نمي دهند. موتمن تاکيد 
کرد: امروز کس��اني که چنين وضعيتي را براي بازار خودرو ايجاد 
کردند بايد پاسخ دهند و راهکاري براي خروج از اين شرايط ارائه 
کنند. رئيس اتحاديه نمايشگاه داران با اشاره به برخي از اظهارات 

مس��ئولان درخصوص علت افزايش قيمت خودروهاي وارداتي، 
گفت: البته افزايش تعرفه ها و نرخ ارز در وضعيت قيمت ها تاثيرگذار 
است و تا زماني که نرخ ارز تثبيت نشود همچنان اين مشکلات 
در بازار خودروهاي وارداتي وجود خواهد داش��ت. موتمني افزود: 
البت��ه ش��رکت ها نبايد افزايش نرخ تعرف��ه و ارز را در خودروهاي 
پيش فروش شده اعمال کنند . به گفته وي هم اکنون به جهت 
نوسانات ارزي بسياري از شرکت ها با اعمال محدوديت عرضه، 
به دنبال تغييرات احتمالي نرخ ارز در قيمت هاي جديد هستند. وي 
با اش��اره به اينکه امروز ش��رکت هاي داراي مجوز رسمي بايد نياز 
بازار را تامين کنند، تصريح کرد: تا زماني که مساله پيش فروش 
خودرو حل نشود و شرکت ها پس از واردات خودرو اقدام به پيش 

فروش نکنند همين آشفته بازار وجود خواهد داشت.

گروه صنعت، معدن و تجارت: روز گذشته 
سومين همايش فرصت هاي بازرگاني و 
سرمايه گذاري ايران و چين، در محل اتاق 
ايران برگزار ش��د. اسدا... عسگراولادي، 
ريي��س اتاق مش��ترک بازرگاني ايران و 
چين در اين همايش، يکي از وظايف اتاق 
بازرگاني ايران و چين را تشويق و جذب 
س��رمايه  گذاري فع��الان چيني در ايران 
عنوان کرد و ادامه داد: آنچه در روابط دو 
کش��ور صدمه نمي خورد، سرمايه گذاري 
اس��ت و مي تواند در مقابل هر نوع حادثه 
تجاري ديگر بايس��تد؛ س��رمايه گذاري 
به نفع هر دو کش��ور اس��ت. رييس اتاق 
مش��ترک بازرگاني اي��ران و چين اعلام 
کرد: در س��ال 20۱۷ آمار خوبي در زمينه  
مبادلات تجاري با چين داشتيم و به مرز 
۴0 ميليارد دلار نزديک شديم. همچنين 
در سال 20۱۸ قول داده ايم که در زمينه 
مبادلات تجاري با چين به مرز 50 ميليارد 

دلار برسيم.
روز گذش��ته همچني��ن غلامحس��ين 
شافعي، رئيس اتاق بازرگاني ايران در اين 
همايش گفت: ش��رکت هاي فعال چيني 
مي توانند با اس��تفاده از توان توليد ايران 
در داخل به توليد بپردازند و از حداقل 20 
درصد معافيت مالياتي برخوردار ش��وند. 
وي ب��ا بي��ان اينک��ه ايران ب��ه بازار ۴50 
ميليوني خاورميانه دسترسي دارد، گفت: 
ب��ا تلاش دولت چين اتاق هاي بازرگاني 
از ۶۷ کش��ور دنيا به اتاق بازرگاني جاده 

ابريش��م پيوسته اند و اتاق بازرگاني ايران 
س��مت نايب رئيسي اتاق بازرگاني جاده 
ابريشم را دارد. شافعي بيان داشت: آنچه 
تحليل گران اقتصادي براي س��ال 2025 
بيان مي کند اين است که تمرکز اقتصاد 
دني��ا را باي��د در مرزهاي بين هند و چين 
جس��تجو کرد و يکي از محورهاي مهم 
مبادلات اقتصادي جاده ابريش��م خواهد 
ب��ود و موقي��ت جغرافيايي ايران نش��ان 
مي ده��د ک��ه در آينده چين، ايران و هند 
مي توانن��د در نق��ش آفريني اين کمربند 
اقتص��ادي در دني��ا کاره��اي جديدي را 
آغ��از کنند. رئيس ات��اق بازرگاني ايران 
و چين اظهار داش��ت: انتظار ايراني ها از 
چين س��رمايه گذاري مش��ترک است، تا 
سرمايه گذاري مشترک موجب برقراري 
روابط پايدار ش��ود. شافعي به بسته شدن 
حس��اب هاي ايرانيان در چين اشاره کرد 
و گفت: خوش��بختانه شنيده شده که اين 

موضوع در چين حل شده است. 
در بخ��ش ديگ��ري از اين همايش پانگ 
س��ن، س��فير چين در ايران گفت: توسعه 
روابط چين و ايران در س��ال 20۱۷ روند 
خوب��ي داش��ته و به مقط��ع جديدي وارد 
ش��ده اس��ت. سفير چين در ايران با اشاره 
به برگزاري اين همايش گفت: سياست ها 
و برنامه هاي دولت چين براي رويارويي 
ب��ا تح��ولات اقتصادي جهان، طرح يک 
ج��اده و ي��ک کمربن��د، کارک��رد بانک 
سرمايه گذاري زيربنايي اسيا، برنامه هاي 

اشتغال صنعتي چين از جمله موضوعاتي 
اس��ت که در اين همايش به آن پرداخته 
خواهد ش��د. س��ن اظهار داش��ت: مطرح 
شدن اين موضوعات براي تقويت روابط 
فعالان ايران و چين مفيد اس��ت و چين 
تماي��ل دارد برنام��ه  خود را با برنامه هاي 
ايران هماهنگ سازد. سفير چين در ايران 
تصري��ح کرد: از مقامات اقتصادي ايران 
دعوت مي شود، تا با استفاده از نمايشگاه 
واردات چين در سال 20۱۸ سهم خود از 

بازار چين را افزايش دهند.
در هماي��ش روز گذش��ته همچني��ن 
محم��د خزاع��ي، مع��اون وزي��ر اقتصاد 
از س��رمايه گذاري 2.3 ميلي��ارد دلاري 
چيني ها در ايران بعد از سال ۹2 خبر داد 
و گفت: سالانه ۱۱ ميليارد دلار نفت ايران 
به چين صادر مي ش��ود و س��طح فروش 
نفت خام ايران به چين بالاترين س��طح 
در طي دهه اخير بوده اس��ت. وي اضافه 
ک��رد: مجموع تجارت م��ا با چين اعم از 
صادرات و واردات در س��ال 20۱۷ حدود 
22 درصد افزايش داشته و اولين قرارداد 
بزرگ مالي بين جمهوري اسلامي ايران 
و ي��ک موسس��ه مالي چي��ن به مبلغ ۱0 
ميلي��ارد دلار امض��ا ش��د. خزاعي افزود: 
ح��دود ۱۱ ميليارد دلار پروژ هاي ايراني 

براي تامين مالي چين معرفي شده اند.
رئي��س کل س��ازمان س��رمايه گذاري و 
کمک هاي اقتصادي و فني ايران گفت: 
رابطه ايران و چين در دوران تحريم بسيار 
دوستانه بوده و ما از حمايت ملت و دولت 
چين برخوردار بوده ايم. وي با بيان اينکه 
به محض بروز مش��کلي در چين يا ايران 
برخي شروع به بزرگ کردن اين مسائل 
مي کنن��د، گفت: اي��ن روش مي تواند به 
روابط حسنه ديرينه چند هزار ساله صدمه 
بزند و علت اين است که ممکن است، ما 
در ايران و عده اي هم در چين انتظار داشته 
باشند، همه چيز کامل باشد و واقعيت هاي 
مربوط به دو کش��ور را ناديده بگيريم، در 
صورتي که بايد در ديپلماس��ي سياسي و 

اقتصادي واقعيت ها را در نظر گرفت.

گ�روه صنع�ت، مع�دن و تج�ارت: »تمام 
مس��ولان نظام با يک برادر س��رمايه گذار 
جلوي در اتاق شريعتمداري )وزير صنعت( 
يا سرقيني )معاون معدني( ايستاده اند که 
ب��راي س��رمايه گذاري در صنعت فولاد 
مجوز بگيرند.« اين صحبت ها بخشي از 
انتقاداتي اس��ت که محمد شريعتمداري 
روز گذشته و در هشتمين همايش فولاد 
مطرح کرد. اين اما تمام گلايه هاي وزير 
صنعت، معدن و تجارت نبود. شريعتمداري 
از سرنوشت نامعلوم در زنجيره فولاد انتقاد 
کرد و با اين حال اعلام کرد که استراتژي 
صنعت فولاد تا يک ماه آينده نهايي خواهد 
شد. با اين وجود انتقاد مطرح شده از سوي 
وزير صنعت به عدم توازن در توليد زنجيره 
فولاد مربوط مي شد، تا جايي که به گفته 
او اين عدم توازن در عمل باعث شده که 
بخش��ي از کارخانه ها در تامين مواد اوليه 

مشکل داشته باشند.
محمد شريعتمداري در هشتمين همايش 
»چش��م انداز صنعت فولاد و معدن ايران 
ب��ا نگاه��ي به بازار« اظهار داش��ت: طي 
س��ال هاي گذش��ته دولت و انجمن ها در 
صدور مجوزهاي س��رمايه گذاري غفلت 
کردند و در نتيجه افرادي در بخش هايي 
از زنجيره فولاد س��رمايه گذاري کردند و 
اص��لا نمي دانند مواد اوليه آن از کجا بايد 
تامين شود، در واقع منار را دزديدند و دنبال 
چاه مي گشتند. وي با بيان اينکه در تمام 
زنجيره فولاد با عدم توازن روبرو هستيم، 
افزود: در اين شرايط بايد در وزارت صنعت 
ب��ه اين موض��وع فکر کنيم که مواد اوليه 
واحدهاي فولادي از کجا بايد تامين شود؟ 
وزير صنعت، معدن و تجارت با اش��اره به 
اينکه مجبوريم در برخي بخش ها مداخله 
کني��م، اف��زود: وصل ک��ردن قيمت يک 
محصول فولادي به بيلت خوزستان پايه 
منطق��ي و علمي ن��دارد ولي اين موضوع 
ب��ا توافق توليدکنن��دگان صووت گرفته 
و محص��ول کارشناس��ي وزارت صنعت 
نيس��ت بلک��ه فقط مع��اون معدني آن را 
امضا کرده اس��ت. ش��ريعتمداري با اشاره 

به صدور ۱۱0 ميليون تن مجوز راکد و ۶5 
ميليون تن مجوز با وضعيت نامشخص در 
زنجيره فولاد اظهار داشت: تمام مسولان 
نظام با يک برادر س��رمايه گذار جلوي در 
ات��اق ش��ريعتمداري )وزي��ر صنع��ت( يا 
س��رقيني)معاون معدني( ايس��تاده اند که 
براي سرمايه گذاري در صنعت فولاد مجوز 
بگيرند. وي با بيان اينکه در صنعت فولاد 
قرارداد ه��اي کمي براي تامين بلندمدت 
مواد اوليه منعقد شده است، افزود: معادن 
کوچک مي توانند با توليدکنندگان بزرگ 
قرارداده��اي بلندم��دت منعقد کنند. وي 
همچنين با انتقاد از کاس��تي هاي تحقيق 
و توس��عه در صنعت فولاد طي سال هاي 
اخير گفت: اين کار يا صورت نگرفته و يا 
اگر هم انجام شده نتيجه اثر بخشي نداشته 
است. وزير صنعت، معدن و تجارت با بيان 
اينکه ايجاد واحدهاي فولادي با ظرفيت 
کمت��ر از يک ميليون ت��ن نبايد پيگيري 
شود، افزود: توسعه سواحل مکران بايد در 
دستور کار قرار گيرد و صنعت فولاد کشور 
به س��مت آب هاي جنوب سوگيري کند. 
وي با اشاره به اينکه هم اکنون 2۸ ميليون 
تن ظرفيت توليد فولاد کش��ور روي ريل 
اس��ت، گفت: اگر اين رقم 5 برابر نش��ود با 
مشکلات جدي روبرو مي شويم، جاده ها 
تعطيل مي ش��وند و يا به کشتارگاه تبديل 
خواهند شد و يا اينکه واحدهاي فولادي 
بايد تعطيل شوند. شريعتمداري ادامه داد: 
اخيرا پيشنهادي را در دولت مطرح کردم 

که بخشي از منابع حاصل از سود بازرگاني 
و عوارض گمرکي به توسعه فعاليت هاي 
ريلي اختصاص يابد، اما اين موضوع مورد 
اعتراض مع��اون اول رييس جمهور قرار 
گرفت و من پاس��خ دادم که ۴20 ميليون 
تن بار صنعتي تا س��ال ۱۴0۴ در س��طح 
جاده هاي کش��ور خواهيم داش��ت و اگر 
۴.5 ميلي��ارد يورو س��رمايه گذاري جديد 
انجام نش��ود کش��ور با مش��کل اساسي 
روب��رو مي ش��ود. ش��ريعتمداري با بيان 
اينکه در س��رمايه گذاري داخلي و خارجي 
با محدوديت روبرو هستيم گفت: شرايط 
براي س��رمايه گذاري بايد فراهم ش��ود. 
وزي��ر صنع��ت، معدن و تجارت همچنين 
با بيان اينکه قوانين حاکم بر بورس هاي 
جهاني بر بورس ما حاکم نيس��ت، گفت: 
قوانين انضباطي که بر بورس هاي کالاي 
جهان حاکم است در اينجا نيز بايد ايجاد 
ش��ود. برخي انحصارها در خارج از بورس 
شکل مي گيرد که اثرگذار است. اين عضو 
کابينه دولت دوازدهم با اشاره به برگزاري 
جلساتي براي عرضه سنگ آهن در بورس 
کالا گفت: اخيرا نيز پيش��نهاد کرديم که 
آه��ن اس��فنجي در بورس عرضه ش��ود. 
ش��ريعتمداري با بيان اينکه هم اکنون در 
توليد فولاد در رتبه چهاردهم جهان قرار 
داري��م، افزود: توليد 55 ميليون تن فولاد 
خ��ام در اف��ق ۱۴0۴ پيش بيني ش��ده که 
براي تحقق اين هدف نيازمند توليد ۱۶0 

ميليون تن سنگ آهن هستيم.

اتاق های  بازرگاني ۶۷ کشور دنيا به جاده ابريشم ملحق شدند

افق 50 ميليارد دلاری ايران و چين برای تجارت
  وزير صنعت، معدن و تجارت از مجوزهاي راکد فولاد گلايه کرد؛

چشم برخی مسئولان به دنبال رانت فولادی!


